
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

  هزينه  هاي  بالاي درمان تهران كمرم را خم كرده است!
حس�يني – تهران: در سال  هاي  گذش��ته از روي نيت خير، يكي از 
كليه  هاي  خود را به فردي نيازمند اهدا كردم كه متأسفانه اين فرد هم 
پس از چند سال به دليل پيش��رفت بيماري اش فوت كرد. حالا تنم به 
دليل اهداي كليه با انواع و اقسام امراض درگير شده است. چند بار تحت 
عمل جراحي ناش��ي از اهداي كليه قرار گرفتم، بخشي از روده بزرگم 
دچار سرطان حاد شده است. به دليل داشتن زن و فرزند و مخارج بالاي 
درمان، شرمنده آنان هستم و توان پرداخت هزينه  هاي  بالاي درمان را 
ندارم، در حال حاضر نيز در بيمارستان بستري هستم. به چند دستگاه 

متولي سر زدم ولي از كمك و حمايت آنان بي بهره ماندم. 
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88498445سرويس اجتماعي

 معلمان بازنشسته  
جاي جوانان بيكار جذب مي شوند!

بي تفاوتي دولت نسبت به به كارگيري بازنشستگان در آموزش و پرورش

بازاريابي هاي القايي و استفاده از تمامي ظرفيت ها 
از اب�زار رس�انه و ماه�واره و اينترن�ت گرفته تا 
ظرفيت خيريه ه�ا و NGO ها براي فضاس�ازي 
روان�ي و پيدا كردن ب�ازار فروش، ش�گردهايي 
اس�ت كه ش�ركت هاي چندمليتي ب�راي يافتن 
بازارهاي فروش گسترده تر محصولاتشان به كار 
مي برند و با طراحي اسطوره كيفيت برتر موجب 
شده اند ما در برابر واردات 50 ميليارد دلاري دارو 
تنها 150 ميليون دلار صادرات داش�ته باش�يم. 
كشيده شدن پاي خيريه ها به بازاريابي داروهاي برند 
حقيقتي است كه روز گذشته علي ربيعي، وزير كار، 
رفاه و تأمين اجتماعي در همايش توسعه صادرات 
دارو از آن پرده برداش��ت و گف��ت: كمپاني ها ابزار 
زيادي دارند و گاهي با NGO، خيريه و انجمن ها 
وارد شده و با فضاس��ازي رواني ورود كرده اند. بنا به 
تأكيد وي، آگهي هاي تج��اري ماهواره اي اغلب در 
حوزه دارو منتشر مي شود و بازار قابل توجهي دارد 
البته نبايد فراموش كنيم كه سطح زندگي هم تغيير 
كرده و ما را به س��مت داروهاي چندمليتي هدايت 
مي كند كه بايد در سياستگذاري ها به آن توجه شود. 
وي همچنين با اش��اره به نيازهاي القايي از طريق 
ويزيتوري و ارائه اش��انتيون هايي به پزشكان افزود: 
اگر اين حوزه را اخلاقي نكنيم حت��ي اگر 10 برابر 
هم در آن پول بريزيم باز ه��م نمي توانيم به نيازها 

پاسخ بگوييم. 
  محدوديت واردات دارو در سال 94

ح��الا ديگ��ر از الته��اب دارويي س��ال گذش��ته 
به س��لامتي عبور كرده ايم؛ چالش��ي ك��ه بنا به 
تأكيد رئيس س��ازمان غذا و دارو بدون همراهي 
صنعت داروسازي كش��ور ميس��ر نبود. به گفته 
رس��ول ديناروند، سياست اين س��ازمان در سال 
94،  محدوديت واردات دارويي و حركت به سمت 
توسعه صادرات خواهد بود و پيش بيني مي شود 
واردات دارو به كش��ور ح��دود 800 ميليون دلار 

باشد.   به باور وي، كمبودهاي دارويي را نمي توان با 
واردات حل كرد و اين يك استراتژي اشتباه است. 
ديناروند در همايش توسعه صادرات دارو با اشاره 
به واردات 50 ميليارد دلاري دارو به كشور افزود: 
در س��ال هاي اخير صادرات دارو به 150ميليون 
دلار رسيده البته كافي نيس��ت و نيازمند جهش 
صادراتي هستيم چراكه ريال ارزش سالانه خود را 
از دست مي دهد. رئيس سازمان غذا و دارو درباره 
ارز اختصاص يافته به واردات و همچنين صنعت 
داروسازي گفت: تا پايان س��ال در مجموع 900 
ميليون دلار به واردات دارو و 750 ميليون دلار به 

صنعت اختصاص خواهد يافت. 
وي در عي��ن ح��ال ب��ه داروهاي��ي هم ك��ه توليد 
داخلي شان به صرفه نيست اشاره كرد و افزود: اينكه 
صنعت پلاس��ما رش��د نكرده يا بخش خصوصي به 
واكس��ن ورود نكرده به دليل اين است كه به صرفه 
نيس��ت اما بازار خود را در خدمت واردات نخواهيم 

داشت. 

  كاه�ش س�هم داروي داخ�ل از بازارهاي 
وطني 

به گفته كبريائ��ي زاده نيز بازار داروي��ي ايران طي 
اين س��ال ها مداخله تأثيرگذاري نداشته است و در 
حالي كه سهم ريالي واردات بيشتر شده، سهم توليد 
كاهش يافته اس��ت. صنعت داروسازي از نظر سهم 
بازار حتي در بازارهاي داخلي كاهش سهم را تجربه 
كرده و در دو، سه س��ال اخير هم همين روند ادامه 
يافته است.  وي افزود: با توجه به ميانگين قيمت دارو 
مي بينيم كه يك واحد داروي وارداتي 12 تا 16 برابر 
از داروي توليد داخل گران تر بوده است و اين نسبت 
در س��ال 92، 12 برابر و در سال 93 حدود 16 برابر 
بوده است، البته دليل آن را كنترل واردات داروهاي 

ژنريك از سوي وزارت بهداشت مي دانند. 
  رش�د 2 برابري مصرف داروي بيماري هاي 

مزمن
به گفت��ه رئي��س س��نديكاي صناي��ع و داروهاي 
انس��اني رش��د صنعت توليد دارو 9/3 درصد است 

در حال��ي كه رش��د واردات دارو 42 درصد اس��ت. 
عباس كبريائي زاده تأكيد كرد: تعادل و موازنه بازار را 
حفظ نكرديم و مسيري كه مي رويم نياز به بازنگري 
دارد. شاخص هاي سلامت نيز نشان مي دهد كه ايران 
جزو كشورهاي رو به توس��عه است، اميد به زندگي 
مردم رش��د كرده، بيماري ها از واگي��ر به غيرواگير 
تغيير كرده و عمر از دست رفته 49 درصد است. وي 
با اشاره به رشد دو برابري مصرف برخي داروها مانند 
داروهاي حوزه قلب و عروق افزود: اين نشان مي دهد 
داروهاي بيماري هاي مزمن ميزان مصرف بالاتري 
داشته و از نظر حجمي و ارزشي رقمش بيشتر شده 
اس��ت حتي مصرف داروهاي ضد سرطان به شدت 

بالا مي رود. 
  استفاده از ظرفيت ديپلماسي براي صادرات 

دارو 
رئيس سنديكاي صنايع و داروهاي انساني با تأكيد 
بر اينكه بيش از 60 درصد صنايع در بخش خصوصي 
كار مي كنن��د، افزود: رش��د بازار در ح��وزه واردات 
بالاست و قيمت آن بس��يار بيشتر از تقاضاي داخل 
است.  به گفته وي برآورد مي شود ظرفيت امروز در 
صنعت داروسازي بيش از دو برابر نياز كشور است. 
بنابراين بايد به صادرات اهميت دهيم و از ظرفيت 
ديپلماسي اس��تفاده كنيم. كبريائي زاده با تأكيد بر 
كيفيت بالاي داروي ايراني اف��زود: ما در اين رابطه 
از رس��انه ها به خوبي اس��تفاده نكرده ايم و س��هم 
داروسازاني كه فارغ التحصيل مي شوند ناچيز ديده 
شده اس��ت.  وي تأكيد كرد: هم اكنون بازار دارويي 
عراق 2 ميليارد دلار اس��ت و زماني 75 درصد بازار 
افغانستان در دست ما بود كه آن را از دست داديم. 

بايد به بازارهاي منطقه دست يابيم. 
رئيس س��نديكاي صنايع و داروهاي انساني گفت: 
صنعت داروسازي توانس��ته 700 ميليون دلار ارز 
را جذب كند با اين وجود بايد براي حفظ بازارهاي 

داخلي تلاش كنيم و بازارهاي خارجي را بگيريم. 

در حالي كه آموزش و پرورش با حمايت دولت و 
به بهانه وجود نيروي مازاد در بدنه دستگاه تعليم 
و تربيت زير بار هيچ گونه استخدامي نمي رود و 
در ش�رايطي كه حاكمي�ت اس�تخدام ممنوع 
در آموزش و پرورش مي رف�ت تا تعهد خدمت 
دانش�جومعلمان را لغ�و كند، دو ط�رح »مدير 
مشاور« و »مش�اوران مديران مدارس« اباغي 
از س�وي اداره كل دفتر وزارتي، بازنشستگان 
را دعوت به هم�كاري مجدد مي كن�د. گفتني 
اس�ت، س�ازمان مديري�ت و برنامه ري�زي كه 
حامي ش�ماره يك س�اماندهي نيروي انساني 
در آموزش و پرورش اس�ت تا اين لحظه نسبت 
ب�ه اين مس�ئله اع�ام موض�ع نكرده اس�ت. 
11 روز از ابلاغ دستورالعمل دو طرح »مدير مشاور« 
و »مش��اوران مديران مدارس« از سوي مديركل 
دفتر وزارتي وزارت آموزش و پ��رورش، به ادارات 
كل آموزش و پرورش استان هاي كشور مي گذرد. 
محت��واي اي��ن طرح ها ك��ه دس��تمايه انتقادات 
كارشناسي و گزارش ها و تحليل هاي رسانه اي قرار 
گرفت، به كارگيري مجدد نيروهاي بازنشسته در 

آموزش و پرورش بود. 
  چگالي پيشكسوت ها در آموزش و پرورش 

بالاست 
فارغ از بحث نفي يا اثبات مسئله به كارگيري دوباره 
نيروهاي بازنشس��ته در نهادي كه بايد مبتني بر 
پويايي اداره ش��ود، انصاف حكم مي كند كه علت 

به كارگيري مجدد نيروهاي بازنشسته از آموزش 
و پرورش س��ؤال ش��ود.  البته در جايي از ابلاغيه 
مذكور به راهكارهاي 4- 10 و 4- 18سند تحول 
بنيادين با مضمون استفاده بهينه از دانش و تجربه 
نخبگان و پيشكسوتان استناد شده است. اين در 
حالي است كه كارشناساني نظير يوسف نوري كه 
سابقه كار اجرايي در آموزش و پرورش را نيز دارد 
و پيش از اين رئيس مرك��ز آمار، فناوري اطلاعات 
و ارتباط��ات آم��وزش و پرورش بود ب��ه »جوان« 
مي گويد: آموزش و پرورش درون خود نيروهايي با 
سنوات خدمتي 34 تا 35 سال دارد كه تعدادشان 
كم نيست. از طرف ديگر بيشتر چگالش كاركنان 
آموزش و پرورش سابقه 15 سال به بالا دارند كه در 
حرفه خود پيشكسوت محسوب مي شوند. علاوه 
بر اين بر اساس قانون مديريت خدمات كشوري، 
بازنشس��تگان مي توانند يك سوم ساعت موظفي 
دوران خدمت ش��ان را به صورت قراردادي مجدداً 
به خدمت گرفته ش��وند.  نوري ادامه مي دهد: در 
آموزش و پرورش كاركناني كه تحصيلات تكميلي 
دارند به درخواست خودشان مي توانند تا 35 سال 
خدمت كنند.  وي تصريح مي كند: متصل كردن هر 
تصميمي در آموزش و پرورش به راهكارهاي سند 
تحول بنيادين اقدام سليقه اي است و مادامي كه 
زيرنظام هاي سند را ننوشته ايم و براي زيرنظام ها 
نقشه راه تهيه نكرده ايم، نمي توانيم براي توجيه هر 
عملي كه مي خواهيم انج��ام دهيم به راهكارهاي 

سند اس��تناد كنيم. به عبارتي زيرنظام ها، تفسير 
سند تحول بنيادين هستند.

  اقدام ب�دون زيرنظام در محدوده س�ند 
تحول وجيه نيست 

نوري در عين حال در تأييد لزوم برقراري ارتباط 
بين نس��ل ها در آموزش و پ��رورش و بهره گيري 
از تجارب پيشكس��وتان مي گويد: عدم گسس��ت 
بين نسلي نياز كشور اس��ت اما راهكار جلوگيري 
از آن متف��اوت با چيزي اس��ت ك��ه در آموزش و 
پرورش مطرح شده اس��ت.  اين كارشناس حوزه 
آموزش و پرورش مي افزايد: در مورد به كارگيري 
مجدد نيروهاي بازنشسته بايد به زير نظام ها توجه 
شود و نبايد فراموش كرد كه تربيت معلم يكي از 
زيرنظام ها است. تا زماني كه قاعده و قانون مصوبي 
در مورد به كارگيري مجدد نيروها در نقاط مختلف 
آموزش و پرورش نداشته باش��يم، نمي توانيم در 
مورد طرح »مدير مش��اور« يا طرح هاي مش��ابه 
اظهارنظ��ر كني��م.  وي توضيح مي ده��د: با يك 
بخش��نامه و نظر يك نفر نمي تواني��م ادعا كنيم 
سند تحول را اجرا مي كنيم. هر اقدامي كه به سند 
مستند مي ش��ود تا زماني كه زيرنظامي براي آن 
تدوين و تصويب نشده باشد وجيه نيست.  اگرچه 
بايد بپذيريم كه س��اماندهي نيروي انس��اني در 
آموزش و پرورش كار س��ختي است كه علي اصغر 
فاني، وزير آم��وزش و پرورش ش��جاعت به خرج 
داده و آن را به عنوان اولويت كاري دوران مديريت 

خود برگزيده است. با اين حال آنچه جامعه به ويژه 
مخاطبين اين وزارتخانه عريض و طويل از اجراي 
برنامه فاني ش��اهدند كم كم به كلاف سردرگمي 
تبديل مي شود كه هيچ نهادي از جمله نهادهاي 
نظارتي از جزئيات آن س��ردر نمي آورند و به نظر 
مي رس��د آموزش و پرورش هم ب��ه دنبال همين 

مسئله است. 
  آموزش و پرورش بازنشستگان را به تازه 

نفس ها ترجيح مي دهد
در حال حاضر هر يك از اقدامات آموزش و پرورش 
در حوزه نيروي انس��اني كه با نمايندگان مجلس 
و اعضاي كميس��يون آموزش در ميان گذاش��ته 
مي شود، با وعده بررس��ي و مطالعه طرح رو به رو 
مي شود و تا نمايندگان مجلس پيگير موضوع شوند 
و طرح را مطالعه كنند و با مديران سطوح مختلف 
آموزش و پرورش در ميان بگذارند، آن طرح اجرايي 

و حتي تثبيت شده است. 
از سوي ديگر چنانچه بازنشس��تگاني كه از سوي 
آموزش و پرورش ب��ه خدمت دوب��اره فراخوانده 
مي شوند رابطه اس��تخدامي با آموزش و پرورش 
داشته باشند، مسئله فارغ التحصيلان جوان آماده 
به كار دانشگاه فرهنگيان نيز موضوعيت مي يابد. 

در اينجا اين سؤال مطرح مي شود كه چطور دولت 
كه ماه ها اس��ت مستقيم و غيرمس��تقيم در برابر 
اعطاي مج��وز جذب نيروي انس��اني به آموزش و 
پ��رورش مقاومت مي كن��د، در رابطه ب��ا طرح به 
كارگيري بازنشس��تگان در آموزش و پرورش كه 
بدون بار مالي ب��راي دولت هم نيس��ت، موضعي 
اتخاذ نك��رده اس��ت.  همچنين در ش��رايطي كه 
دولت دانش��گاه فرهنگيان و فرآيند جذب نيروي 
انساني مورد نياز آموزش و پرورش از طريق تربيت 
معلم را هزينه بر عنوان مي كند و ترجيح مي دهد 
ظرفيت هاي اس��تخدامي اين وزارتخان��ه را براي 
جذب هاي سازماندهي شده و بزرگ تر محفوظ نگه 
دارد و سؤال درباره استخدام مربيان پيش دبستاني 
را به دليل وجود نيروي مازاد در آموزش و پرورش 
ربط مي دهد، چگونه به كارگيري بازنشستگان در 
آموزش و پرورش آن هم با اين گستره توجه هيئت 

دولت را جلب نكرده است. 
گفتني اس��ت »طرح مدير مش��اور« ويژه مديران 
مناطق آموزش و پ��رورش براي اج��را در مناطق 
مختلف استان و »طرح مشاوران مديران مدارس 
ويژه بازنشستگان« براي اجرا در دو منطقه از مناطق 
استان در نظر گرفته شده است.  در دستورالعمل 
اين ط��رح ضم��ن بررس��ي و تصميم گي��ري در 
خصوص مفاد اين دو طرح در شوراي برنامه ريزي 
استان تصريح ش��ده اس��ت كه براي اجراي طرح 
دوم )مش��اوران مديران مدارس( در هر منطقه از 
دوره هاي تحصيلي ابتدايي، اول متوس��طه و دوم 
متوسطه، شش مدرسه دولتي و غيردولتي دخترانه 
و شش مدرسه دولتي و غيردولتي پسرانه در صورت 

درخواست خودشان انتخاب شود. 

بازشدن پاي خيريه ها به بازاريابي داروهاي چندمليتي 
رشد صنعت توليد دارو9/3 و رشد واردات دارو 42 درصد است

بيژن يانچشمه

زهرا چيذري
   گزارش  2

   وزير بهداشت در بازديد از مناطق بازسازي 
شده پس از زلزله بشاگرد با تأكيد بر ضرورت 
اهتمام جدي ت��ر ب��راي زدودن محروميت از 
منطقه بشاگرد، از استاندار هرمزگان خواست 
ب��راي تأمين آب آش��اميدني بهداش��تي اين 
منطقه براي خريد انشعاب ساكنان كم بضاعت 

را ياري كند. 
    مديرعامل صندوق بيمه اجتماعي روس��تاييان، كشاورزان و عشاير از 
تهيه طرحي توسط اين صندوق به منظور تحت پوشش قرار دادن تمامي 
متقاضيان بيمه اجتماعي خبر داد و گفت: با اجراي طرح بيمه س��لامت، 
تمامي كس��اني كه به خدمات درماني نياز داش��ته باش��ند تحت پوشش 
قرار مي گيرند. به گفته محمدرضا رس��تمي »طرحي كه در صندوق تهيه 
شده است مشابه بيمه سلامت است اما براي ارائه خدمات به بيمه شدگان 

اجتماعي اجرا مي شود.«
    مهدي چمران، رئيس شوراي اسلامي شهر تهران در خصوص اعتراضات 
اعضاي شوراي شهر مبني بر نظارت بر ناظر بر انتخابات شوراياري ها اظهار 
داش��ت: نظارت وظيفه ذاتي ش��وراها اس��ت و همه اعضاي شوراي شهر 

مي توانند در انتخابات شوراياري ها نظارت كنند. 
    رئيس سازمان غذا و دارو با اعلام اينكه پيش بيني مي شود سهم واردات 
دارو در س��ال آينده 800 ميليون دلار و به همراه سختگيري هايي باشد، 
گفت: ايران برنامه اي براي بزرگ شدن بازار واردات ندارد بلكه در سال آينده 

اين بازار محدود خواهد شد. 
    مديرعامل سازمان بيمه سلامت ايران با اشاره به 8/5 ميليون نفري كه 
طي هشت ماه ثبت نام كرده اند و 7 ميليون و 800 هزار نفري كه برايشان 
دفترچه بيمه س��لامت صادر ش��ده، گفت: اين اقدام امكان بهره گيري از 
مزاياي بيمه را براي اين افراد كه اغلب از افراد آسيب پذير جامعه هستند، 

فراهم مي كند. 
    مديرعامل سازمان تأمين  اجتماعي از ابلاغ تصويب نامه هيئت وزيران 
مبني بر پرداخت 10هزار و 150ميليارد ريال از مطالبات اين س��ازمان از 

دولت خبر داد. 
    رئيس مركز سلامت خانواده، جمعيت و مدارس وزارت بهداشت با اشاره 
به وجود 11 ميليون جوان در ش��رف ازدواج از خواست 90 درصد جوانان 
براي داشتن بيش از سه فرزند خبر داد و گفت: سالانه در كشور 800 هزار 
ازدواج صورت مي گيرد كه نسبت به چهار سال گذشته كاهش داشته است، 

بنابراين بايد تلاش شود با اجراي برنامه هايي اين رقم را افزايش داد. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
پذيرش دانشجو به دانشگاه ها واگذار مي شود   گزارش  يك

كنكور حذف نمي شود
  واگذاري پذيرش دانش�جو ب�ه دانش�گاه ها يك�ي از برنامه هاي 
جدي ما اس�ت ك�ه اگ�ر مجل�س هم�كاري كن�د قواني�ن مانع 
از اج�راي سياس�ت هاي اصول�ي س�نجش ه�م رف�ع مي ش�ود. 
به گزارش »جوان«، ابراهيم خدايي رئيس س��ازمان سنجش آموزش 
كشور در مراس��م تجليل از نفرات برتر المپياد دانشجويي گفت: سال 
گذش��ته 5 ميليون و 500 نفر در آزمون هاي سازمان سنجش شركت 
كردند كه 3 ميلي��ون و 500 نفر دانش��جويان ورودي و 2 ميليون نفر 
مربوط به مش��اغل بودند يعني س��ازمان س��نجش تقريباً با يك سوم 

خانواده ها درگير بود. 
خدايي با اشاره به برگزاري نوزدهمين المپياد دانشجويي گفت: امروز 
67 نفر از بين 333 هزار شركت كننده المپياد تقدير شدند. وي گفت: 
المپياد در سه رشته رياضي ، شيمي و آمار به صورت بين الملل برگزار 

شد كه 74 دانشجوي خارجي از هشت كشور شركت كردند. 
خدايي عدالت آموزش��ي، ش��فافيت، فرصت برابر، توجه به اس��تعداد 
تحصيلي و علاقه، س��نجش علم و ارزشيابي درس��ت دانشجويان را از 
اصول سازمان سنجش برشمرد و گفت: برخي حذف كنكور را سياسي 
مي كنند و در زمان كانديدا شدن صحبت از حذف كنكور مي كنند ولي 
حذف كنكور به اين آساني نيست و از كنترل يك سيستم عادي خارج 
اس��ت. كنكور حذف نمي شود مگر اينكه سيس��تم ارزشيابي از مقطع 
راهنمايي اصلاح ش��ود. وي با بيان اينكه نوع آزمون در دكترا براساس 
تقاضا تعيين مي ش��ود، گفت: مدل امتحانات بايد توسط تقاضا تعيين 
شود و هر جا تقاضا زياد اس��ت مدل امتحانات جدي تر باشد. وي جدا 
كردن فرآيند سنجش و پذيرش را يكي از سياست هاي اصلي سازمان 
سنجش برشمرد و گفت: ما مي خواهيم سنجش علمي انجام دهيم و 
پذيرش در دانشگاه ها صورت گيرد، واگذاري پذيرش به دانشگاه ها يكي 
از برنامه هاي جدي ماس��ت كه اگر مجلس همكاري كند، قوانين مانع 
اجراي سياست هاي اصولي رفع مي شود. خدايي گفت: براساس برنامه 
پنجم بايد 20درصد دانشجويان كارشناسي يعني 160 هزار نفر وارد 
كارشناسي ارشد شوند بنابراين بايد گسترش هدفمند در آموزش عالي 
اتفاق بيفتد. به گفته وي، 45 درصد دانش��جويان كارشناسي ارشد در 

رشته علوم انساني هستند. 
---------------------------------------------------

كارت زرد دوم مجلس به وزير آموزش و پرورش
فاني در يك قدمي استيضاح

نمايندگان مجلس به دليل قانع نشدن از پاسخ هاي وزير آموزش 
و پرورش درباره س�ؤال نماين�ده اروميه، نهمي�ن كارت زرد را به 
فاني نش�ان دادند كه بدين ترتيب وي دومي�ن كارت زرد خود را 
از خانه ملت درياف�ت كرد و در يك قدمي اس�تيضاح قرار گرفت. 
به گزارش فارس، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني 
ديروز خود سؤال نادر قاضي پور، نماينده اروميه از علي اصغر فاني وزير 
آموزش و پرورش را مورد بحث و بررسي قرار داده و از پاسخ هاي وزير 

درباره اين سؤالات قانع نشدند. 
وكلاي ملت با رأي 74 مواف��ق، 114 رأي مخالف و 14 رأي ممتنع از 

215 نماينده حاضر در جلسه از پاسخ هاي وزير قانع نشدند. 
قاضي پور در اين س��ؤال از وزير آموزش و پرورش پرسيد: چرا معلمان 
پيش دبستاني و شركتي را اس��تخدام نمي كنيد؟ چرا زمان و سرفصل 
آزمون استخدامي را اعلام نمي كنيد؟ چرا مطالبات معلمان پرداخت 

نمي شود؟
وزير آموزش و پرورش پيش از اين يك كارت زرد ديگر هم دريافت كرده 
بود كه امروز دومين كارت زرد خود را از پارلمان اخذ كرد و بدين ترتيب 

در يك قدمي استيضاح قرار گرفت. 
طبق آئين نامه داخلي مجلس، در صورتي ك��ه در هر دوره مجلس هر 
وزيري سه بار در پاسخ به سؤال نمايندگان نتواند وكلاي ملت را قانع 
كند و از پارلمان كارت زرد دريافت كند، اگر تعداد اين كارت هاي زرد 
به عدد 3 برس��د زمينه اس��تيضاح وي در خانه ملت فراهم مي شود و 

نمايندگان طرح استيضاح وزير را تقديم هيئت  رئيسه مي كنند. 
وكلاي مل��ت پي��ش از اي��ن ب��ه علي  اصغ��ر فان��ي وزير آم��وزش و 
پرورش)ي��ك كارت(، علي ربيعي وزي��ر كار، تعاون و رف��اه اجتماعي 
)يك كارت(، رضا فرجي دانا وزير سابق علوم )يك كارت(، علي طيب نيا 
وزير امور اقتص��ادي و دارايي )يك كارت(، عل��ي جنتي وزير فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامي )يك كارت(، عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور 
)ي��ك كارت( و محمدرضا نعمت زاده وزير صنع��ت، معدن و تجات )2 

كارت( نيز كارت زرد داده  بودند.

شوراياري ها يارگيري سياسي نكنند! 
كلاف پيچيده معضلات و مشكلات كلانش��هر تهران آنچنان با يكديگر 
درآميخته است كه براي رفع و برطرف كردن يك مشكل لازم است ساير 

مسائل و مشكلات نيز رصد و مد نظر قرار گيرد. 
وسعت و جمعيت بالا در پايتخت از يك سو و وجود مشكلات و معضلات 
متعدد شهري از سوي ديگر سبب شده است مديريت شهري و فعالان اين 
حوزه اداره محلات شهر را به خود شهروندان از طريق شوراياري ها واگذار 
كنند. شوراياري ها وكيل ش��هروندان در محلات هستند كه با دلسوزي 
و تعهد نسبت به افزايش آرامش و ارتقاي زندگي شهروندان در محلات 
تلاش مي كنند تا بتوانند با ظرفيت س��ازي و با استفاده از پتانسيل  هاي 

موجود هويت شهري را به محلات بازگردانند. 
در حال حاضر به دليل رش��د شهرنش��يني و افزايش درخواس��ت  هاي 
شهروندان از شهرداري و دستگاه  هاي شهري، شهروندان اين انتظار را 
دارند كه نيازهاي آنان در همه جوانب پاسخ داده شود؛ نيازهايي كه همه 
مسائل زندگي شهري را در بر گرفته است. پاسخگويي به اين نيازها فقط 
از طريق ش��هرداري و شوراي ش��هر با توجه به تراكم جمعيت و وسعت 
بالاي شهري امكان پذير نخواهد بود. بر اين اساس لازم است از پتانسيل 
و ظرفيت  هاي شهروندان فعال و دلسوز محلات به بهترين شكل ممكن 

استفاده شود. 
تجربه حض��ور ش��وراياري ها در مح��لات پايتخت هرچن��د در مرحله 
اول با مس��ائل و مشكلات بس��يار روبه رو بود ولي با درايت اعضاي فعال 
شوراياري ها و معتمدين محلات سبب شده تا مسائل و مشكلات رصد 
شود و مطالبات شهروندان تا حدودي پاس��خ داده شود. هرچند جهت 
مثبت فعاليت  هاي شوراياري ها بيش از اثرات منفي آن است، با اين حال 
وجود برخي مشكلات سبب شده فعاليت  هاي ش��وراياري ها در برخي 

موارد زبان انتقاد برخي از صاحب نظران را باز كند. 
به واقع نداشتن تجربه و آموزش  هاي لازم سبب ش��د عده اي معدود با 
قصد بهره برداري ش��خصي و س��ليقه اي وارد اين عرصه شوند، هرچند 
در دوره  هاي بعد، اين آس��يب روند نزولي داش��ت، با اين حال نبايد اين 
كاستي  ها و آسيب ها از نظر مردم و صاحب نظران امر دور بماند، چرا كه 
به عنوان يك آفت مي تواند به فعاليت  هاي جمعي اين گروه  ها ضربه وارد 
سازد.  متأسفانه گاهي روند انتخابات و فعاليت  هاي شوراياري ها در برخي 
محلات و مناطق سايه و رنگ سياس��ي به خود گرفته است تا عده اي از 
طريق آنان به مقاصد خود نزديك تر ش��وند. به واقع موج سواري برخي 
بر انتخابات ش��وراياري براي گام برداشتن به مقاصد سياسي و شخصي 
حمايت ها را در اين بخش افزايش داده است و اگر به اين موضوع و رفع 
آن توجه ويژه اي صورت نگيرد، اين آفت مي تواند همچون قارچي سمي 
اثرات خود را در درازمدت بر پيكره محلات و ش��هر كه همچون موجود 

زنده اي نيازمند مراقبت مستمر است، بگذارد. 
بر اين اساس لازم است با موشكافي دقيق روند انتخابات از سوي مسئولان 
و به خصوص شهروندان به عنوان ناظران فهيم فعاليت  هاي شوراياري اين 

روند رنگ سياسي به خود نگيرد تا شائبه موجود نيز برطرف شود!
به واقع قرار نيست به واسطه نيت عده اي افراد سودجو كه به دنبال منافع 
سياسي و سليقه اي هستند، مش��اركت و حضور فعال شهروندان هدف 

آنان قرار گيرد.  
هرچند در حال حاضر بحث انتخابات ش��وراياري از سوي وزير كشور و 
برخي رسانه ها زير ذره بين رفته است، با اين حال لازم است جلوي حركت 
غيرقانوني كه به مشاركت شهروندان در اداره شهر لطمه مي زند، گرفته 

شود و حركت ها در مسير قانوني صورت گيرد.

   جوان- عكس تزئيني است

نمايشگاه هاي مدرسه انقلاب برگزار مي شود
دبيركل اتحاديه انجمن هاي اسامي دانش آموزان از برگزاري سومين 
دوره نمايش�گاه هاي مدرس�ه انقاب از 12 بهمن امسال خبر داد. 
حام��د علامتي گفت: س��ه راهب��رد اصلي ش��امل »انگيزه بخش��ي و 
حساسيت آفريني«، »بصيرت آفريني و معرفت بخشي« و »رفتارسازي 
و تجربه آفرين��ي« براي برنامه ري��زي فعاليت ه��اي فرهنگي اتحاديه 
پيش بيني شده است.  وي با بيان اينكه در مدرسه انقلاب، دانش آموزان، 
خودش��ان برنامه ريزي كرده و برنامه ها را اجرا مي كنند، گفت: يكي از 
مهارت هاي مهمي كه آنها فرا مي گيرند، موضوع روايتگري است كه در 
غرفه ها پس از جمع آوري اطلاعات، به مخاطبان ارائه مي شود.  علامتي 
ادامه داد: »آشنايي با اهداف و آرمان هاي انقلاب«، »بازخواني سخنان 
امام)ره( و مقام معظم رهبري«، »تقويت بين��ش ديني دانش آموزان 
نس��بت به هويت اس��لامي«، »تقويت روحيه خودباوري و ش��ناخت 
دس��تاوردهاي علمي و فن��اوري پ��س از پيروزي انق��لاب«، »تحقق 
مأموريت هاي اصلي انجمن شامل نيروسازي و جريان سازي«، »تقويت 
مهارت هاي گروهي« و »شكوفايي خلاقيت و ايجاد نشاط و پويايي« از 

جمله اهداف نمايشگاه هاي مدرسه انقلاب است. 

 مبارزه شيميايي
 فيزيكي و مكانيكي در دستور كار است 

در پي درج مطلبي در ستون »پيام  هاي مردمي« مورخ 93/10/29 
با عنوان »مبارزه با جانوران موذي ش�هري« ش�ركت ساماندهي 
صنايع و مش�اغل ش�هر جوابيه اي فرس�تاده كه در پ�ي مي آيد:

شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر به نمايندگي از شهرداري تهران، 
با تشكيل حوزه تخصصي و با تأمين نيروي انساني و همچنين تشكيل 
اكيپ  هاي گشت نظارتي، اجرايي و عملياتي در مناطق بيست و دو گانه 
شهرداري تهران به مبارزه با جانوران مضر شهري مي پردازد. همچنين 
مبارزه شيميايي، فيزيكي و مكانيكي )انسداد منافذ، لانه كوبي، بهسازي 
محيط، اصلاح وضعيت زيرمخزني ها، اصلاح وضعيت پوشش گياهي و 

...( نيز در دستور كار عوامل اجرايي قرار دارد. 
در كنار اين اقدامات با برگزاري دوره  هاي آموزش ش��هروندي و جلب 
مشاركت  هاي مردمي، برنامه  هاي فرهنگي در سطح مساجد، مدارس، 
س��راي محلات و خانه  هاي س��لامت، كس��به و اصناف، در جهت بالا 
بردن سطح آگاهي ش��هروندان تلاش مي  نمايند. لازم به ذكر است كه 
همانطور كه شهروند محترم اشاره نمودند، مبارزه با اين جانداران، تنها 
با تلاش  هاي مسئولين موفقيت آميز نخواهد بود و همكاري شهروندان 
عزيز را نيز مي طلبد. با اين حال شركت تلاش مي كند تا با رعايت اصول 
فني و اجرايي و بهسازي، محيطي، اقدام به از بين بردن شرايط زيستي 
و نامساعد نمودن محيط به منظور جلوگيري از رشد و ازدياد جمعيت 

اين جانداران بنمايد. 


